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SW-OR.0012.2.2023 

 

Protokół z posiedzenia  

Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej  

w dniu 25 stycznia 2023 r. 1 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 25.11.2022 r. 

3. Przyjęcie Planu Pracy Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej 

na 2023 rok. 

4. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

zawarcia Porozumienia o współpracy pomiędzy Województwem Śląskim 

(Rzeczpospolita Polska) a Stanem Parana (Federacyjna Republika Brazylii). 

5. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Wiceprzewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, 

pani Marta Salwierak, otworzyła posiedzenie Komisji, przywitała wszystkich zebranych 

i zaproponowała zdjęcie z porządku punktu dotyczącego planu pracy oraz przesunięcie 

go na kolejne posiedzenie Komisji. Zmieniony porządek przyjęto jednogłośnie. 

PORZĄDEK POSIEDZENIA PO ZMIANACH: 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 25.11.2022 r.  

3. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

zawarcia Porozumienia o współpracy pomiędzy Województwem Śląskim 

(Rzeczpospolita Polska) a Stanem Parana (Federacyjna Republika Brazylii).  

4. Sprawy różne. 

                                                 
1 posiedzenie w trybie zdalnym na podstawie art. 15zzx ust. 3 ustawy z dnia 31 marca 
2020 r. o zmianie ustawy o szczególnych rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, 
przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19, innych chorób zakaźnych oraz wywołanych 
nimi sytuacji kryzysowych oraz niektórych innych ustaw 
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/Do wideokonferencji dołączyła Przewodnicząca Komisji, pani Maria Materla./ 

Ad. 2. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 25.11.2022 r. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku uwag, poddała projekt protokołu pod głosowanie: 

(ZA – 10, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 3. 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie zawarcia 

Porozumienia o współpracy pomiędzy Województwem Śląskim (Rzeczpospolita Polska) 

a Stanem Parana (Federacyjna Republika Brazylii). 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, przedstawiła prezentację przybliżającą stan Parana 

i okoliczności podjęcia współpracy. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani Dorota 

Konieczny-Simela, poprosiła o przesłanie zestawienia wszystkich porozumień 

Województwa Śląskiego z regionami partnerskimi. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, zapytał o efekty początkowej współpracy z Brazylią dla przedsiębiorstw; czy 

są już sprecyzowane projekty, które będą wdrażane; kto wyszedł z inicjatywą: 

Województwo Śląskie czy stan Parana; jak kształtują się koszty związane z tym 

partnerstwem, czy będzie tam przedstawicielstwo? 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, wyjaśniła, że porozumienie jest efektem podpisanego 

wcześniej porozumienia w zakresie współpracy finansowanej z programu 

międzynarodowej współpracy miejskiej i regionalnej – agendy Unii Europejskiej. Był to 

projekt na 18 miesięcy, który miał za zadanie zbliżyć Województwo Śląskie i stan Parana. 

Zrodziły się wtedy różne inicjatywy: Główny Instytut Górnictwa w Katowicach podpisał 

z firmą Sanepar z Brazylii wspólny projekt; Parana przystąpiła do programu 

akceleracyjnego BraSilesia; nawiązano relację pomiędzy Agencją Rozwoju Regionalnego 

z Bielska-Białej i jej odpowiednikiem w stanie Parana w zakresie wymiany startupów, 

doświadczeń badawczych i innowacyjnych w medycynie. W toku rozmów i spotkań 
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dotyczących tych trzech działań stwierdzono, że jest taki potencjał po obu stronach, 

że należy procedować porozumienie. Jeśli Sejmik wyrazi zgodę, to w kwietniu nastąpi 

podpisanie porozumienia, co sfinalizuje procedurę formalną. Następnie odbędzie się 

misja gospodarcza w Paranie i udział w targach Game Show, co finansowane będzie 

z programu Global Silesia. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, zauważyła, że w treści porozumienia jest mowa o tym, że koszty obsługi 

finansowej tej współpracy strony ponoszą „partnersko”. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, podkreśliła, że bieżących czy stałych kosztów 

współpracy nie ma; koszty są związane tylko z pokrywaniem kosztów operacyjnych na 

miejscu w czasie pobytu przedstawicieli Parany w województwie (podejmowanie gości 

w ramach dobrej współpracy, dobrych praktyk). Nie ma planów uruchomienia 

przedstawicielstwa w Brazylii. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku dalszych pytań, poddała projekt uchwały pod głosowanie: 

 (ZA – 9, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 4. 

Sprawy różne. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, zwrócił uwagę na zapis dotyczący zadań Komisji: „udział członków Komisji 

w spotkaniach z delegacjami zagranicznymi i przedstawicielami organów Unii 

Europejskiej”, który nie jest realizowany. Druga kwestia związana jest z planem pracy – 

te plany nie są realizowane, spotykamy się sporadycznie. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, powiedziała, że Komisja zawsze funkcjonowała w takim trybie, jest to 

Komisja dość specyficzna, nie zbiera się systematycznie i nie opiniuje regularnie 

projektów uchwał. Część punktów z poprzedniego planu pracy będzie realizowana w tym 

roku kalendarzowym, a każdy z członków może zgłosić nowe pomysły. Na kolejnym 

posiedzeniu przedstawię plan pracy i będziemy mogli nad nim głosować. To posiedzenie 

odbędzie się w Centrum Internacjonalizacji przy Funduszu Górnośląskim.  
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Jeśli nie dostajemy zaproszenia na spotkania, to w nich nie uczestniczymy, a kiedy nasza 

obecność jest oczekiwana, to jesteśmy obecni. Niektóre spotkania są na określonym 

szczeblu, obowiązuje protokół dyplomatyczny. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Piotr 

Bańka, powiedział, że informacja o spotkaniach powinna docierać do członków  

Komisji i osoby zainteresowane mogłyby zgłaszać swój udział. Te informacje powinny do 

nas docierać wcześniej, nie post factum. Nie chodzi o bezwzględny udział, ale żeby mieć 

informację, co się dzieje.  

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani Dorota 

Konieczny-Simela, powiedziała, że należałoby wziąć pod uwagę te postulaty dotyczące 

zapraszania radnych. 

Sekretarz Województwa, pan Dariusz Ptaś, powiedział, że jeśli chodzi o spotkania 

organizowane przez Urząd Marszałkowski, są to czasami spotkania, w których może 

uczestniczyć ograniczona liczba osób. Natomiast jest to sprawa otwarta co do jakiegoś 

porozumienia się z właściwymi departamentami. Musimy jednak mieć świadomość 

pewnych ograniczeń organizacyjnych lub protokolarnych. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, powiedziała, że w tym roku planowane jest 

odnowienie porozumienia z Walią. Było ono podpisane w 2002 roku i to właśnie Walia 

pomagała nam w naszej drodze do struktur Unii Europejskiej. Treść porozumienia 

wymaga odświeżenia, bo sytuacja jest zupełnie inna. Drugą inicjatywą jest zawarcie 

porozumienia z prefekturą Gifu w Japonii. Wielkimi zwolennikami tej relacji są nasz 

ambasador w Japonii i ambasador Japonii w Polsce. Udało się zdefiniować porozumienie, 

które będzie niebawem przekazane państwu do zaopiniowania. Teraz jest ono 

konsultowane z MSZ. W okolicach jesieni oba porozumienia będą państwu przedłożone. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, podziękowała gościom i wobec wyczerpania porządku obrad zamknęła 

posiedzenie Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej. 

 
Maria Materla 
Przewodnicząca 
Komisji Współpracy Zagranicznej 
i Integracji Europejskiej  

Protokół sporządziła  
Ewa Blondzik 


